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Forord



Si Norge og andre verdenskrig til en person og spør hva vedkommende tenker på først. Sjansen er stor for at personen svarer Vemork og tungtvannsaksjonen. Hvorfor i all verden skal det komme enda en bok om hendelsene? Svaret er forbausende enkelt: Til dags dato er det ikke skrevet en eneste samlet framstilling av aksjonen på norsk. Denne boka er et forsøk på å gjøre nettopp det.

Som de fleste andre nordmenn trodde jeg at det meste rundt tungtvannsoperasjonene var kjent. Den mest berømte hendelsen på norsk jord under andre verdenskrig har blitt utførlig beskrevet på både norsk og engelsk. Den norske litteraturen har i hovedsak bestått av biografier av og om hovedpersonene. Bare i tiden jeg har jobbet med dette prosjektet, har det kommet tre biografier som er direkte knyttet til operasjonen –om Kasper Idland, Joachim Rønneberg og Leif Tronstad. Den engelskspråklige tungtvannslitteraturen har ofte vært spekulativ og unøyaktig, selv om flere av bøkene inneholder enkelte artige anekdoter.

Sabotørenes egne fortellinger gir oss unik innsikt i menneskene som utførte sabotasjeaksjonene. Men det ligger i bøkenes natur at de i mindre grad beskriver den storpolitiske konteksten rundt oppdraget. Kanskje har sabotørene vært for store i vår kollektive bevissthet til at man har villet tegne et større bilde før nå? Min jobb som skribent og historiker har vært å belyse aksjonen fra flere sider –fra operatørene selv, etterretningskomponenten og det større strategisk-politiske bildet.

I tillegg til tungtvannslitteraturen er det arbeidet i forskjellige arkiver som utgjør bokas skjelett. I hovedsak har jeg benyttet arkivmateriale som finnes på Norges Hjemmefrontmuseum (NHM) og i det engelske The National Archives (TNA). I tillegg har jeg også supplert dette med enkelte tyske dokumenter for å få en forståelse av tyskernes valg og tiltak i de forskjellige fasene av operasjonene. For meg som utenlandsutdannet historiker har det vært naturlig å forstå tungtvannsaksjonene fra et alliert og internasjonalt perspektiv. Det lar seg ikke benekte at en slik vinkling iblant står i kontrast til tradisjonell norsk historieskriving om andre verdenskrig. Særlig kommer dette til uttrykk i konflikten mellom de allierte og norske myndigheter vedrørende bombingen av Vemork høsten 1943.

Mitt overordnede mål har vært å se aksjonen ut fra samtiden, og hva man visste om tungtvannet på den tiden. Selv om man i ettertid vet at Nazi-Tyskland ikke var nær ved å utvikle atomvåpen, var dette ukjent i krigsårene. Følgene av et Nazi-Tyskland med atomvåpen slipper vi heldigvis å forholde oss til i dag. Innsatsen som ble gjort mot Vemork fra alliert og norsk side, viser uansett at saken hadde høyeste prioritet i flere år.

Mennene som gjennomførte sabotasjeaksjonen,  fullført natt til lørdag 28. februar 1943, vil for alltid bli stående i spesialstyrkenes panteon. Personlig er jeg ikke i tvil om at de elleve som utgjorde kjernen i aksjonen og deres medhjelpere, var helter i ordets rette forstand. Likevel har det for meg som historiker vært viktig å gi en så ærlig framstilling som mulig. I denne boka har jeg derfor vært opptatt av hvordan sabotørene fungerte sammen før, under og etter operasjonen.

For meg har den største overraskelsen vært friksjoner dem imellom i etterkant av operasjonen, en fortelling som ofte har forsvunnet i helteglorien. Samtidig har arbeidet vist at Grouse I –Einar Skinnarland –spilte en mye viktigere rolle på etterretningssiden enn det som har kommet fram tidligere. I motsetning til de andre hovedpersonene er det skrevet relativt lite om ham. Det har vært mitt ønske å løfte fram Skinnarland og andre som bisto sabotørene i vanskelige tider på Hardangervidda. Fordi hovedelementene i fortellingen –tiden på vidda, sprengningen av Vemork, senkningen av D/F «Hydro» –er så berømte, har jeg funnet det formålstjenlig også å inkludere mindre kjente aktører og historier,

For å kunne gi svar på de spørsmål som dukket opp underveis, har jeg gått igjennom omtrent 9000 dokumenter med direkte eller indirekte relevans for aksjonen. Jeg har også benyttet meg av aktørenes personellmapper og åpnet opp en del av disse selv. Til sammen er de med på å gi et mer utfyllende bilde av aktørene slik de var og ble oppfattet av samtiden. Selv om det kan virke kontroversielt i dag, slår det meg hvor ærlige de var i sine operasjonsrapporter og evalueringer. Samtidig viser det naturligvis at aktørene var mennesker med subjektive meninger om hverandre. Etter mitt skjønn viser denne ærligheten styrke snarere enn svakhet. Man var villig til å lære av sine feil.

Til slutt vil jeg uttrykke et beskjedent ønske om at denne boka kan bidra til folkeopplysning for kommende generasjoner. Menneskene som kjempet i andre verdenskrig, er i ferd med å dø ut; det kollektive minnet om krigen blir svekket. Om få år vil ikke lenger øyenvitner kunne fortelle om krigen. Gjennom dette arbeidet føler jeg at jeg har blitt bedre kjent med hovedpersonene, et kjennskap jeg håper smitter over på leseren. For meg personlig er det synd at jeg ikke fikk truffet flere mens de ennå var i live. I live er derimot Joachim Rønneberg. For meg var det en ydmyk opplevelse å treffe den i dag gamle lederen av Gunnerside, som var villig til å dele noen erfaringer fra den gang han var en ung offiser og utvilsomt, som i dag, en gentleman.

Asgeir Ueland

Sandnes, august 2013


Kapittel 1

«Agenten har aldri hoppet før»



Agenten hadde minimal trening for oppdraget han skulle utføre. På den avsidesliggende Kinloss-flyplassen nordvest i Skottland gikk den unge mannen mot et parkert Whitley-fly. Det var kveld 27. mars 1942. Bare et knippe mennesker var klar over oppdraget hans. Flyet tilhørte 138. skvadron –RAF Special Duty Squadron. Deres oppdrag var å fly agenter for den hemmelige engelske kampavdelingen, Special Operations Executive (SOE), inn i det tyskokkuperte Europa. Han gikk om bord. Flyet takset ut på rullebanen. Drevet fram av sine to Rolls-Royce Merlin X-motorer økte det farten. [1] Klokka 20.10 var flyet i luften og satte kurs østover mot det okkuperte Norge. [2]

Agenten het Einar Skinnarland. Elleve dager tidligere hadde han deltatt i en dramatisk kryssing av Nordsjøen som budbringer for Milorgs sambandssjef. Nå var han på vei tilbake, som luftbåren SOE-agent. Ordren om å sende ham så raskt tilbake gjorde at hans personalmappe ikke engang hadde nøyaktig fødselsdato, mål eller vekt, som var normen i mappene til SOEs agenter. Skinnarland var født i 1919 eller 1920, sto det. Begge år var feil. [3]

Den eneste treningen han fikk før han steg om bord i fly nummer 9287, var et raskt fallskjermkurs på tre hopp. [4] Etterretningens kunst måtte Skinnarland lære i felt, bak fiendens linjer. Selv om planen var at flere med tiden ville slutte seg til ham, skulle han utføre oppdraget alene. Med seg hadde han våpen, sambandsutstyr og 20000 kroner i kontanter. [5] Deler av sambandsutstyret var så nytt at det ennå ikke offisielt var tatt i bruk. [6] Likevel ble det pakket i lasten til den utrente agenten. Det skulle fraktes til Skinnarlands operasjonsområde –omkring Rjukan. Kodenavnet hans var «Grouse».
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Flyet vant høyde og stabiliserte seg på 8000 fot, som var marsjhøyden over Nordsjøen. [7] Av de seks som utgjorde mannskapet i flyet, var hoppmesteren sersjant Fox den eneste Skinnarland så under overfarten. Jobben hans var å sørge for at agentens uthopp gikk etter boka. Selv om Skinnarlands personalmappe var mangelfull, fantes et passfoto som ga et visst inntrykk av ham. Skinnarland var en ung mann i første halvdel av 20-årene. Øynene var smale, over dem lå to kraftige øyenbryn. Han hadde høye kinnben og lett utstående ører. Det blonde håret hadde fall og var lagt bakover. På bildet var han iført hvit skjorte, slips og dress. Smilet var tydelig tilfreds, med en anelse stolthet.

I en SOE-rapport ble Skinnarland beskrevet som en «ekstremt god atlet». [8] Stolt hadde han all grunn til å være. Veien fra det okkuperte Norge over Nordsjøen hadde alt sikret ham plass i den norske krigshistorien. Lite visste han om omfanget av sitt nye oppdrag.

Turen over Nordsjøen var en kald affære. Flyet var spartansk innredet, og isolering fantes ikke i den tomme buken der Skinnarland satt sammen med sersjant Fox. Resten av mannskapet besto av en sambandsmann, navigatør, baksikrer, i tillegg til første- og andrepilot. [9] Haleskytteren opererte en firling med et Browning maskingevær, som ofte var utsatt for ising. [10] Special Duty Squadron hadde mottoet «For Frihet». Erfaringen med disse turene inn i Norge for å droppe inn agenter var minimal. Skinnarland var bare den fjerde personen som ble forsøkt droppet. Pilotene hadde satt nordøstlig kurs mot Jæren.

Ruta de hadde valgt over norsk luftrom, var vanskelig. Landfallet skulle gjøres i området rundt Sola flyplass, hvor det var et stort tysk nærvær både med fly og luftvern. Et fly i 8000 fots høyde ville være et greit mål for flakbatteriene. Det var klart vær og fem dager før fullmåne. Alt klokka 21.06 lokal tid, mens Whitley-flyet ennå var over Nordsjøen, gikk flyalarmen i det tyske Seeverteidigung Stavanger. [11]

Da han satt i flyet, visste ikke Skinnarland at britene alt hadde en plan om å angripe tungtvannsanlegget på Vemork. Det var et sted britene hadde markert som et mål i en operasjon med kodenavn Clairvoyant. Så sent som 6. februar 1942 var operasjonen oppe på et møte i det engelske krigskabinettet. [12] Denne operasjonen omfattet også andre industrimål i Norge. Det hadde kommet flere indikasjoner på at tyskerne hadde teoretisk kunnskap om tungtvann. Britene fryktet at de kunne utvikle kjernefysiske våpen.

Dette storpolitiske spillet, som alt hadde hatt et forspill før Norge ble okkupert, var langt unna ordren for oppdraget Skinnarland var på vei mot. Han dannet forpartiet til «Grouse II» –en gruppe på fire mann som skulle komme etter ham. Disse skulle «trene ledere av ulike grupper som alt eksisterte i den type våpen og eksplosiver» [13] som man kunne sende fra England. Skinnarlands opprinnelige oppdrag var å bygge opp en geriljaorganisasjon i området rundt Rjukan og på Hardangervidda. Etter planen skulle Grouse II ankomme en knapp måned senere, i slutten av april.

Men militære operasjoner går sjelden etter planen.
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Gunstige måneforhold var en forutsetning for fallskjermhopp. Man var nødt til å ha klarvær, og månen måtte lyse nok til at man kunne navigere seg inn mot innsettingspunktet. Den gang navigerte man på kjente punkter i terrenget, og derfor ville lavt skydekke bety at man måtte gjøre vendereis tilbake til basen. Denne natten var forholdene for innhopp ideelle.

For å droppe agenter i fallskjerm over det okkuperte Europa brukte man to metoder. Den første metoden betydde at man slapp agenten «blindt» over et bestemt koordinat. Den andre var avhengig av en mottakskomité som lyste opp en L-formasjon på bakken ved hjelp av bluss eller ild. I vinterhalvåret var hoppvinduet på gløtt et par uker i måneden. Da var det nok måneskinn til å droppe om man hadde relativt klart vær. Om sommeren var det for lyst i Norge. Det gjorde at man verken droppet inn i fallskjerm eller satte folk i land med båt, som på den tiden da Skinnarland satt i flyet, fremdeles var den mest brukte innsettingsmetoden for agenter som skulle til Norge. Fallskjermhopping var ingen vanlig innsettingsmetode for agenter til det okkuperte Norge vinteren 1942. [14] De fleste kom sjøveien med fiskeskøyter fra basen på Shetland.

Skinnarland hadde alt truffet de tre som hadde hoppet før ham. Kanskje var det deres erfaringer som var årsaken til at han selv hadde insistert på å bli sendt hjem med fallskjerm. Rapporten fra SOE fastslo at det var Skinnarland selv som hadde insistert på å bli sendt hjem luftveien. [15] Nå satt han inne i Whitley-flyet og småfrøs. Lasterommet var kaldt og ugjestmildt, ingen oppvarming fantes; lyden fra motorene overdøvet enhver mulighet for samtaler med mannskapet om bord.

Han hadde litt tid før flyet kom inn over Stavanger. Kom flyet seg forbi flakbatteriene, var ruta lagt over Ryfylkeheiene til Hardangervidda. Oppe på vidda nord for Møsvatn skulle luken åpnes og Grouse hoppe ut. Ville han nå fram til hjembygda Rjukan? Eller ville flakbatteriene rundt Sola og Stavanger skyte ned flyet? Skinnarland var en bonde i et storpolitisk sjakkspill mellom Nazi-Tyskland og de allierte.
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Einar Skinnarland var ikke ukjent med krigen. Han hadde deltatt under kampene i april 1940. [16] Rjukan var et av de siste stedene i Sør-Norge som kapitulerte for Wehrmachts overmakt. Han kom etter hvert med i motstandsbevegelsen. Opplæring var det lite av. Noen få hadde tatt seg over til England og fått trening der, men i de første årene var det ennå amatører som drev motstand mot tyskerne. Det var i den tidlige fasen av motstandsarbeidet Skinnarland traff sambygdingen Gunnar Sønsteby.

Selv om de begge var involvert i illegalt arbeid, var deres oppgaver forskjellige. Skinnarland var i hovedsak involvert i det lokale arbeidet rundt Rjukan, mens Sønsteby tidlig var kurer for SOEs Stockholmskontor, under dekknavnet Nr. 24. Alt i november 1940 hadde Sønsteby gått inn i det som skulle bli Milorg. Hans kurervirksomhet ble startet etter et to ukers opphold i Stockholm fra den 12. til den 26. oktober 1941. [17] De to kjente hverandre fra oppveksten. Og selv om de begge var involvert i illegalt arbeid, ble det også tid til andre gjøremål.

Skinnarland var født i 1918, og hadde markert seg som en habil skiløper i årene før krigen. Han tok ofte turen fra hjemmet ved Møsvatn og inn til hovedstaden. Selv under okkupasjonen trakk Oslo til seg ungdom fra bygdene i Norge. Under krigen fungerte Hotel Bristol som samlingssted for nordmenn og tyskere. For unge motstandsmenn var tilstelningene der en anledning til å snappe opp informasjon, samtidig som man kunne flørte med damene. Den gutteaktige og sjarmerende Skinnarland hadde et godt øye til søstrene Sverdrup, som ofte var å se på Bristol på denne tiden. Midt i krigens kaos levde unge motstandsmenn et normalt liv i perioder. Det var tid til en kveld på byen. Under krigen visste ingen hva neste dag ville bringe. Motstanden var altså ennå på et nivå der en tur ut med damene på et av Oslos mest kjente hoteller ble ansett som en risiko det var verdt å ta. Det ble likevel ikke noe særlig mer enn blikkveksling og kanskje en dans mellom Skinnarland og søstrene. [18]

Men så kom andre og mer alvorlige hendelser. Utover høsten 1941 ble det foretatt flere aksjoner mot motstandsfolk. På denne tiden, og delvis som en følge av den tyske invasjonen av Sovjetunionen 22. juni, merket tyskerne en tendens til økt norsk motstand. Høsten 1941 skrev Gestapo og Abwehr, den tyske militæretterretningen, rapporter som indikerte at «den tyskfiendtlige holdning hadde nådd en uutholdelig masse». [19] Utover høsten iverksatte Wehrmachts overkommando ordrer som skulle slå ned motstanden i okkuperte land. I Norge gikk dette først og fremst ut over Milorg. I forkant av de tyske opprullingene kom den beryktede sikkerhetssjefen Reinhard Heydrich til Norge.

I etterkant av besøket iverksatte rikskommissar Josef Terboven den første store unntakstilstanden i Norge, fra den 10. til den 16. september. [20] Tyskerne effektiviserte nå også vervingen av nordmenn til Gestapo. De mest kjente som ble arrestert på denne tiden, var fagforeningsmennene Viggo Hansteen og Sverre Wickstrøm. 10. september ble de skutt, etter å ha gjennomgått tortur. Opprullingen av Milorg-personell fortsatte. I all hast måtte mange forlate landet, enten til Sverige eller over Nordsjøen til England. Dette skulle lamme Milorg i flere måneder.

Einar Skinnarland ble også arrestert da året nærmet seg slutten. Han var mistenkt for å drive med illegalt radioarbeid, men ble sluppet fri etter kort tid. Tyskerne kunne ikke legge fram noe bevis mot ham. Kan hende var dette en medvirkende faktor til at han ble innstilt på å komme seg over til England. Men det var ikke hovedgrunnen. [21] Fra starten på det nye året, 1942, førte han en loggbok over oppholdssted.

Den 15. desember 1941 møtte Skinnarland, Sønsteby og et par andre SIS-agenten Sverre Midtskau. Møtestedet var i Einar Wergelands hjem i Parkveien i Oslo. Midtskau hadde sittet lang tid på Møllergata 19, før han fikk tak i et sett med nøkler og klarte å flykte sammen med tre medfanger. Planen var at Midtskau, Skinnarland, Sønsteby og Wergeland skulle ta seg over til Sverige. [22] Denne planen ble skrinlagt for Skinnarlands del. Hans vei ut fra Norge ble langt mer dramatisk.
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Fra Whitley-flyets lasterom var brottsjøene langt unna. I middelalderen var vinteren fienden i overfarten mellom England og Norge. Nå var den blitt en alliert. For kort tid siden ante Skinnarland ingenting om verken fallskjermhopp eller forestående oppdrag bak fiendens linjer. Hva var det han hadde viklet seg inn i? Riktignok var mørket med på å dekke flyet, men hadde tyskerne et varslingssystem som kunne advare mot fiendtlige flygninger?

Det var i det hele tatt sjelden at britene og RAF fløy etter mørkets frambrudd. RAFs tokt foregikk i hovedsak i dagslys, noe som selvsagt gjorde flyene mer sårbare. Disse problemene var imidlertid ukjente for Skinnarland i lasterommet. Kanskje hadde han nå tid til å reflektere litt over den dramatiske turen over til England bare elleve dager tidligere. Det var første gang Skinnarland møtte Odd Starheim. Han var en av SOEs seks første norske agenter i det som skulle bli Kompani Linge. Starheim hadde kodenavn Cheese.

Cheese var alt rukket å bli en legende. Natten mellom andre og tredje nyttårsdag i 1942 hadde Starheim og en annen agent hoppet fra en Whitley vest for Sirdalsvatnet i Vest-Agder. [23] Via Milorgs sambandssjef Rolf Palmstrøm hadde Cheese kommet i kontakt med Skinnarland, som på denne tiden befant seg i Norge. Den fryktløse Starheim hadde allerede unnsluppet tyskerne under en dramatisk flukt i Oslo. Nå ville han tilbake til England. Dit skulle Einar Skinnarland også.

Som en følge av fimbulvinteren 1942 –da pakkisen lå mellom seks og åtte nautiske mil utenfor kysten [24] –klarte ikke Starheim og Skinnarland å komme seg over Nordsjøen med en fiskeskøyte, slik den opprinnelige planen var. De måtte finne en annen rute til England. Fra London kom ordren om at veien til England skulle gå gjennom Sverige.

Starheim var av en annen oppfatning: «Det var umulig for meg, jeg hadde vært i Sverige før, og jeg var ikke særlig fornøyd,» [25] skrev Starheim i en senere rapport. I stedet iverksatte han en gammel plan. Han skulle kapre et av de fem kystruteskipene som gikk mellom Oslo og Bergen. [26] Planen var Starheims private initiativ. De overordnede i London så han ingen grunn til å underrette.

I begynnelsen av mars befant Skinnarland seg i Kristiansand. Han hadde skadet kneet i et fall. Skaden var blitt verre av et mislykket forsøk på å komme seg om bord i kystbåten «Austri», som ikke tok opp passasjerer. Den eneste båten som gjorde det, var «Galtesund». Den var egnet til kapring. I mellomtiden konstaterte en lege på St. Josefs Hospital at Skinnarland hadde fått en betennelse under kneskåla. Det var ikke noen annen utvei enn å operere. Under normale omstendigheter ville operasjonen krevd narkose, men Skinnarland nektet. Operasjonen ble utført uten smertestillende. Han forlot sykehuset samme dag. Ifølge legen var Skinnarland den hardeste karen han noensinne hadde truffet. [27]

Søndag 15. mars klappet kystruteskipet «Galtesund» til kai i Kristiansand. Starheim hadde rekruttert fire andre til operasjonen. To av dem gikk om bord i Kristiansand, to andre fulgte etter i Mandal. Rett før avgangen fra Flekkefjord, som var satt til klokka 16.50, troppet Starheim og Skinnarland opp på kaia. Starheim bar et NS-merke på jakken, noe han alltid hadde fordi det gjorde arbeidet lettere. [28] Begge hadde våpen i koffertene. Fem minutter senere tøffet «Galtesund» ut fra Flekkefjord. Skipet var helt etter ruta.

Kapringen begynte presis 18.25, et tidspunkt valgt ut fordi skipet ville befinne seg mellom havnene. Alle kaprerne hadde fått våpen, som var både pistoler og maskinpistoler. Starheim og to til gikk inn i salongen hvor kapteinen, kokken, matrosen og en annen av mannskapet satt. Starheim ropte: «Hendene i været.» [29]

Med passasjersalongen sikret gjorde en tremannsgruppe, deriblant både Starheim og Skinnarland, en brå inngang i styrhuset. Der var losen, styrmannen og en fra mannskapet. Både styrmannen og mannskapet prøvde å rømme, men Starheim beordret dem tilbake. Losen var imidlertid iskald. Mannskapet ble bundet i salongen, mens Starheim ga ordre til losen om å føre skipet rolig utover. På denne tiden nærmet de seg Rekefjord, som var neste havn «Galtesund» skulle gå innom. Etter en stund ville Starheim dreie båten mot sørvest, men losen sa at de nærmet seg et tysk sjøfort i Egersund. Han foreslo at man i stedet skulle vende båten sørover mot Lista. Starheim fulgte losens råd. Alle som var samlet i salongen, ble nå informert om at kaprerne var norske marinefolk og at de hadde til hensikt å føre båten 60–70 sjømil ut for å møte et alliert marinefartøy. [30]

På forhånd hadde Starheim forfattet et telegram som skulle sendes. Mens kapringen pågikk, ble det sendt fra gården Helle. Meldingen ble mottatt 19.00 GMT, og lød:

Har kapret et kystskip på 600 tonn utenfor Egersund i dag. Skipet går med 11 knops fart. Vi setter kursen for Aberdeen. Vennligst gi flystøtte fordi vi forventer angrep fra tyske fly i morgen tidlig. [31]
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Whitley-flyet nærmet seg norskekysten. Pilotene Smith og Tinley gjorde seg klar til landfall mellom Stavanger og Sola. Bak satt haleskytter Burton, klar for å nedkjempe eventuell motstand med sin Browning-mitraljøse. Det var ingen om bord som visste at tyskerne hadde slått alarm. Mannskapet fra RAF fløy et oppdrag de visste lå på grensen av flyets rekkevidde. De kunne ikke gjøre noen feil. Men det var merkelig at de hadde valgt å gjøre landfall i et område hvor de visste at tyskerne hadde luftvernartilleri. Hadde de satt kursen litt lenger sør, over Egersund-området, ville de hatt nærmest fri ferdsel inn mot Hardangervidda. Også da Starheim og kollegaen ble satt inn i januar samme år, var RAF blitt advart mot flakbatteriene rundt flyplassen på Lista. Flyet hadde møtt sterk motstand fra tysk luftvern, og kom seg unna de tyske sprenglegemene med et nødskrik. Nå var RAF i ferd med å gjøre samme tabben på nytt.

Det kaprede skipet «Galtesund» kom seg velberget til Aberdeen, delvis reddet av dårlige værforhold i den kritiske fasen av overfarten. Kort tid etter startet klareringen av Skinnarland i London. Etter noen dager i London ble han i all hast sendt på fallskjermkurs utenfor Manchester. Skinnarland var nå en del av SOE. [32] Allerede 22. mars sendte SOE en forespørsel: Han skulle droppes inn i Rjukan-området. Det hastet: «Denne operasjonen må være ferdig før den 9. april. Agenten har aldri hoppet før, men er en ekstremt veltrent idrettsmann. På grunn av de spesielle omstendigheter knyttet til jobben hans har han bedt om å bli droppet som angitt ovenfor [med fallskjerm]… Vil dere vennligst informere meg om en slik operasjon er mulig.» [33]

24. mars 1942 kom Einar Skinnarland til SOEs spesialtreningsskole 51b. Det hadde bare gått en uke siden 24-åringen fra Rjukan la til kai i Aberdeen. Den kommende agenten hadde bevist at han kunne håndtere stressende situasjoner. Spørsmålet var om kneet ville holde. Og om han ville ha tid til å lære seg å hoppe i fallskjerm.

Han hadde en dårlig landing på det første treningshoppet. Likevel var han ivrig. De to neste hoppene gikk godt. Med tre hopp ble han sendt tilbake til London den 27. mars, etter at instruktøren hadde skrevet at han «ga et godt inntrykk». [34] Skinnarland ble informert om at han skulle til Norge allerede neste dag. Rjukan-området skulle bli utstyrt med en radiosender for direkte kontakt med England, men den nye agenten hadde ikke fått trening i å operere senderen han hadde med seg. Skinnarland skulle bygge opp en organisasjon som var totalt uavhengig av andre motstandsorganisasjoner i Norge.
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Whitleyen passerte Stavanger uten å møte fiendtlig luftvernartilleri, og fløy videre over Ryfylkeheiene. Den begynte nå å nærme seg droppunktet, som var lagt til området rundt Møsvatn. Dette var Skinnarlands hjemmebane, et terreng han kjente fra ungdommen. Siden han ennå ikke hadde tilstrekkelig opplæring i samband, var ordren at han skulle sende ut rapportene via Palmstrøm i Oslo.

Flyet var nå kommet over Hardangervidda. Det var ikke lenger tid til å reflektere over det som hadde skjedd til nå i krigen for Skinnarlands del. Nå var det bare instruksjonene fra Ringway to dager tidligere som gjaldt. Han nærmet seg neste fase: ut av flyets buk og ned på landjorda igjen. Ventingen var over.

Klokka 23.44 nådde flyet droppunktet. Luken ble åpnet. Hoppmester Fox hevet armene. Senket dem, men Skinnarland nølte. Flyet måtte ta en ekstra runde. Fremdeles nølte han. Whitleyen hadde sirklet over vidda i nesten 20 minutter. Flyet hadde ikke mer drivstoff igjen enn de måtte ha til returen. Fox ga ham klar melding: Enten hopper du nå, eller så blir du med tilbake.

På et øyeblikk tok han avgjørelsen og sprang ut. Da han nådde bakken, hørte han kanskje motorduren forsvinne i det fjerne. Han var alene på den store vidda. Det var natt til palmesøndag 1942. Einar Skinnarland var tilbake i Norge. Kodenavn Grouse kunne begynne oppdraget.


Kapittel 2

«Kjære SOE, vi har mottatt en rapport
fra en glimrende kilde»



En drøy uke før han landet på Hardangervidda, om kvelden 20. mars, møtte Einar Skinnarland en norsk major i London. Den snart førti år gamle mannen arbeidet som avdelingsleder ved Forsvarets overkommandos 4. kontor (FO-IV), og var sterkt involvert i planleggingen av det militære motstandsarbeidet i hjemlandet. Mannen var professor Leif Tronstad.

På denne tiden var Tronstad oppgitt over at det som var igjen av den en gang så ambisiøse operasjon Clairvoyant, trolig var gått fløyten. De fire operatørene var blitt skadet i en bilulykke, den ene fatalt. [35] Det korte møtet med Skinnarland viste ifølge Tronstad «nødvendigheten av at vi nordmenn tar del i all planlegging med sikte på utnyttelse av hjemmefronten». [36]

I tillegg hadde Tronstad begynt å sysle med planlegging av aksjoner mot den tyske tungtvannsproduksjonen på Vemork. Etterretningen fra Norge tydet på at produksjonen hadde økt markant, og Tronstad var den i London som visste mest om tungtvannsproduksjonen. Leif Tronstad hadde en helt spesiell interesse for tyskernes forsøk på å framstille tungtvann –en interesse som gikk nesten ti år tilbake i tid og som var nær knyttet til fabrikken på Vemork.

Alt i en alder av 33 år var han blitt professor på Norges tekniske høgskole (NTH) i Trondheim. Da krigen kom, hadde Tronstad deltatt i kampene på Dovre. Sommeren 1940 kom han med i motstandsarbeidet. Det var «amatørenes tid». [37] Sammen med flere andre fra høgskolen ble han involvert i militær etterretning. I Trondheim hadde han blant annet vært med på å skaffe etterretning til Skylark B, en sender som opererte for den engelske etterretningstjenesten SIS. En tilfeldig navnelapp som falt av en ryggsekk i nærheten av senderen, satte tyskerne på sporet.

Alt i mai 1941 hadde Skylark B angivelig mottatt en underlig melding fra SIS i London. I meldingen, som ble gjengitt av Skylark B, ba SIS om å få informasjon om hva tyskerne gjorde med tungtvannet på Rjukan. Det andre spørsmålet var hvor i Tyskland tungtvannet ble sendt. [38] Ett av medlemmene i Skylark B, Bjørn Rørholt, reiste selv til Oslo for å innhente informasjon fra Norsk Hydro. Det var imidlertid bare Tronstad som kunne gi dem virkelig informasjon hva angikk tungtvannet. Svaret fra Skylark B var det mest sannsynlig Tronstad som sto bak: «Vi kan få tak i informasjonen om du bekrefter at det er viktig for den nåværende krigsinnsatsen. Hvis det er for ICI [det engelske kjemikalieselskapet], husk at blod er tykkere enn tungtvann.» [39]

Siden førjulstiden i 1940 hadde Tronstad vært i løpende kontakt med sin tidligere kollega Jomar Brun på fabrikken på Vemork. På denne tiden var de to av nordmennene som visste mest om tungtvannet. Samarbeidet mellom dem om utvikling av stoffet skrev seg fra trettitallet. Brun besøkte Trondheim før jul, mens Tronstad var på Vemork etter jul 1940. Begge gangene diskuterte de hvorfor tyskerne jobbet for å få anlegget utvidet. Hva de skulle med tungtvannet, forble imidlertid et mysterium for de to. [40] Men SIS hadde andre måter å behandle tungtvannsspørsmålet på. Skylark B var ikke den eneste kanalen, selv om tallet på sendere i Norge var sterkt avgrenset i mai 1941. [41]

Man kunne også bruke mennesker. Et av dem var Gunnar Sønsteby. Høsten 1941 hadde Sønsteby smuglet ut en flaske med tungtvann fra Vemork til Stockholm. Flasken ble sendt videre til England med fly den 10. september. [42] Viktigheten av denne operasjonen var i hovedsak knyttet til å bestemme renhetsgraden av tungtvannet. Tungtvannet var avhengig av en relativt høy renhetsgrad for å kunne brukes, og slikt tok selvsagt tid å framstille. Var renhetsgraden lav, ville de allierte fremdeles ha tid til planlegging av mottiltak.

De tyske tiltakene mot den gryende norske motstandsbevegelsen høsten 1941 var ikke avgrenset til hovedstaden. I tillegg til arrestasjonene i Oslo rullet tyskerne opp nettverk i Bergen, Ålesund, Stavanger og Trondheim. For Leif Tronstad var opprullingen i Trondheim den direkte årsaken til at han mandag 22. september steg om bord på toget som gikk til Oslo. Han var på flukt.

At SIS allerede hadde utført en etterretningsoperasjon mot Vemork, var ukjent for Leif Tronstad. 23. september klokka 10.15 steg han av toget på Østbanen, sammen med sin kone, datter og sønn. [43] De dro umiddelbart videre til Sandvika, til barndomshjemmet i Løkkeåsveien, hvor noen tunge timer fulgte. Det var på tide å ta farvel med familien. Tronstad var på flukt fra Gestapo. Ingen visste hvordan det ville gå. Leif, på fire, husket at avskjeden skjedde uten dramatikk. Leif jr. tok med seg storesøsteren Sidsel opp til uthuset på eiendommen, der faren ga en formaning: «Dere får være greie mot mor mens jeg er borte.» [44] Den unge gutten husker at faren så litt rar ut da de tok farvel. [45] Kona Edla, som til daglig ble kalt «Bassa», var nå alene med barna. Tronstad hadde sagt at han skulle til Notodden. I virkeligheten reiste han til Oslo. Dagen etter dro han videre til Sandungen i Nordmarka. Der holdt Tronstads svoger Reidar Obel til.

Dagen etter gikk alvoret virkelig opp for den gjenværende familien i Sandvika. Da kom Gestapo og spurte etter Tronstad. «Bassa» ga dem de falske opplysningene om at mannen hadde dratt vestover mot Notodden og Rjukan. I en avtalt kodet melding orienterte «Bassa» Reidar Obel om hva som hadde inntruffet. Kodeordet var: «Det er synd at mor har fått så vondt i tennene.» [46] Det var nå opp til Milorgs eksporttjeneste å få ham over til Sverige. Under ventingen skrev han et brev til kona, der han fortalte at han nå var i Sverige. I det villedende brevet skyldtes reisen innskrenking av den akademiske friheten på høyskolen. Motstand ble ikke nevnt med et ord.

Torsdag 25. september klokka 18.30 forlot han svogeren på Sandungen. Han syklet til et møtepunkt og ble plukket opp av en bil. Fredag ble han fraktet til et sted en times gange unna grensen. Sammen med grenselosene «Helge» og «Øystein» kom han fram til en hytte på ettermiddagen. Her fikk han de siste instruksjonene om å krysse grensen. Det siste måltidet i Norge besto av fåresopp. Han krysset grensen klokka 17.00. Like etter denne kryssingen ble han stanset av en svensk militærpost. Han ble fraktet videre til tollen, og sendt videre til fots til politiet i Töckfors.

Møte med politiet ble en ren formalitet. Vel vitende om at han nå var i sikkerhet i Sverige, bestilte Tronstad en halv pils. I Töckfors traff han også andre nordmenn han kjente. Den kvelden ble det både to gode biffer, kaffe og mer pils. [47] Etter en periode på flukt var dette smaken av frihet. Tirsdag den 30. september ankom han Stockholm. En uke senere oppsøkte han den engelske legasjonen i byen. En av dem han skulle møte der, var Edgar Nielsen. Nielsen hadde jobbet på og av for SIS og det engelske utenriksdepartementet i Norge siden 1916. På tross av sitt norskklingende navn kom Nielsen fra en dansk slekt. [48] Nå var han i Stockholm etter å ha flyktet fra Norge etter den tyske invasjonen. Som tidligere visekonsul i Skien kjente han Telemark. Det var han som hadde mottatt tungtvannet Sønsteby hadde smuglet ut få uker tidligere. De to hadde en viktig diskusjon foran seg om tungtvannsproduksjonen på Vemork. [49]

Et nytt kapittel i Leif Tronstads liv tok til –et som skulle gi ham en helt spesiell rolle i kampen om tungtvannet.
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Ved inngangen til 1900-tallet var Rjukan et avsidesliggende sted, der bønder dyrket jorden under karrige forhold i skyggen av den mektige Gaustatoppen. Utvandringen til Amerika var stor her. Før byggingen av Møsvatndammen i 1904 var sporadiske turister den eneste kontakten lokalsamfunnet hadde med folk utenfra. Når Tinnsjøen var islagt om vinteren, kunne man gå fire–fem mil på ski til Tinnoset og derifra ta seg videre til Skien, som var nærmeste by.

I løpet av få år ble dette stedet forvandlet til et moderne industrisamfunn. Som andre steder i Norge på denne tiden kom forandringene med vannkraften. Byggingen av dammen ved Møsvatn ga en forsmak på det som skulle komme. I 1907 kom flere anleggsarbeidere til bygda og startet arbeidet med å bygge ut Rjukanfallene. De anla jernbane mellom Rjukan og Rollag. Eiendommer ble oppkjøpt, og ingeniørene begynte oppmåling. Da det første tiåret av 1900-tallet var omme, var et norsk industrieventyr i ferd med å skapes i bygda. Den 11. mai 1911 ble vannet sluppet inn til Vemork kraftstasjon. I det dramatiske landskapet hadde det blitt reist et kraftanlegg som ingen hadde sett maken til. Kraftverket var det største i verden.

Produksjonen av nitrogengjødsel sørget for tilflytting og skapte velstand i dalen. Norsk Hydro ble grunnlagt av Sam Eyde i 1905. Eyde hadde sammen med sin kollega Kristian Birkeland konstruert en lysbueovn som kunne lage nitrogengjødsel av nitrogen som var i lufta. Den første fabrikken for syntetisk gjødsel ble grunnlagt på Notodden samme år. Produksjonen av gjødsel var kraftkrevende og krevde storstilt kraftutbygging. Den kom i Telemark i perioden 1906–16. Vemork var ett av de stedene som ble bygget ut på denne tiden.

I desember 1911 rullet den første jernbanelasten med kalksalpeter sørover, og fra mai 1912 gikk produksjonen for fullt. Rjukan ble Norges første arkitekttegnede by. I husene bodde arbeidere og ingeniører. Under første verdenskrig økte Norsk Hydro eksporten av kalksalpeter til kontinentet. Men også Rjukan opplevde perioder med uro. Som i andre nybygde industrisamfunn på denne tiden var konflikter mellom arbeidere og arbeidsgivere vanlig. Flere streiker og lockouter preget tiårene før andre verdenskrig.

I 1928 ble fundamentet til et nytt bygg støpt. Bygget ble kalt «Vannstoffen» på folkemunne. Det var tegnet av arkitekt Thorvald Astrup, som hadde adoptert den nye funksjonalistiske stilen. Bygget som reiste seg foran den knapt 20 år gamle kraftstasjonen på Vemork, pekte inn i framtiden. Det 40 meter høye og 99 meter lange bygget hadde en grunnflate på 2370 kvadratmeter. De lange vindusrekkene lyste opp det mørke dalføret. Vannstoffen skulle bli stående som et praktverk i norsk industriarkitektonisk historie. [50] Siste del av produksjonsanlegget på Vannstoffen ble tatt i bruk sommeren 1929, bare måneder før krakket på børsen i New York. Vannstoffens framtidsrettede arkitektur sto i sterk kontrast til krisen i verdensøkonomien.

I denne perioden ble det imidlertid gjort store framskritt i den kjernefysiske forskningen. Ett av dem ble gjort i USA og skulle medføre nye muligheter for den nye fabrikken på Vemork. Det var oppdagelsen av stoffet deuterium, «tungt hydrogen». Ved elektrolyse eller destillasjon blir dette til deuteriumoksid, D2O, som på folkemunne skulle bli kjent under et annet navn, nemlig tungtvann.

Deuterium ble oppdaget av den amerikanske kjemikeren Harold Urey i 1931, noe som ga ham Nobelprisen i kjemi i 1934 [51] På Vemork ble man tidlig opptatt av den nye oppdagelsen, uten at man var sikre på hva den kunne brukes til. Produksjonen av det nyoppdagede stoffet i det som en knapp generasjon tidligere var et agrarsamfunn, begynte samme året som Urey mottok Nobelprisen. Stoffet ble først og fremst framstilt som et biprodukt av annen produksjon på fabrikken. Det var spesielt to unge forskere som ble sentrale i denne produksjonen. De het Leif Tronstad og Jomar Brun.
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Konsekvensene av tungtvannsoppdagelsen var ennå ikke klarlagt. Men den raske utviklingen innenfor vitenskapene fysikk og kjemi siden begynnelsen av 1900-tallet hadde ledet vitenskapsmennene inn på et spor om hvordan det nye stoffet kunne anvendes. Forskningen skjøt for alvor fart utover på 1930-tallet, men grunnlaget var lagt alt i 1896 da franskmannen Henri Becquerel oppdaget radioaktiviteten. Selv om oppdagelsen ikke skapte den store interessen i verdens forskningsmiljøer på det tidspunktet, tok interessen for radioaktivitet seg noe opp fra og med 1898. Da jobbet Marie Sklodowska Curie med sin doktorgrad ved Sorbonne. [52]

Eksperimentene som skulle sette forskerne på sporet av kjernekraft, ble utført i Manchester i 1919. Da tok fysikeren Ernest Rutherford opp tråden fra et eksperiment som var utført før første verdenskrig, og som dannet utgangspunktet for hans teori om atomkjerner. [53] Under eksperimentet klarte Rutherford å frambringe den første kunstige kjernereaksjon gjennom å bombardere et nitrogenatom med alfapartikler. Dette førte til at nitrogenatomet ble splittet i to –til ett oksygenatom og ett hydrogenatom. Funnene fra våren 1919 ble publisert i form av fire artikler i Philosophical Magazine. [54]

For Rutherford fikk eksperimentet ikke noen praktisk betydning. Han karakteriserte det som «[e]t søk inn i en av naturens dypeste hemmeligheter». Så sent som i 1933 avviste han tanken om at det var mulig å skape elektrisk kraft gjennom transformering av atomer. En ny generasjon forskere skulle imidlertid overgå sin gamle læremester.

Det var faktisk en roman fra 1914 som hadde tatt framtidsscenarioene rundt den pågående atomforskningen lengst. Med boka The World Set Free varslet forfatteren H.G. Wells om en mørk framtid. [55] Hans dystopi var imidlertid ikke fri fiksjon.

Wells fikk ideen til boka gjennom kontakten med vitenskapsmannen Frederick Soddy. I den tidlige fasen i atomforskningen hadde Soddy vært optimist. Etter hans mening kunne atomenergi fra radioaktivitet redde verden fra industriens kullavhengighet. I Wells’ roman ble denne energien i stedet brukt til å lage atombomber. Soddys optimisme om en bedre framtid ble i Wells’ fiksjon transformert til en kjernefysisk dommedag: I romanen ble verden lagt i grus av atombomber i 1956. Dommedagsromanen til Wells slo imidlertid ikke an hos anmelderne. Men frøet til jakten på en atombombe, og dermed kampen om tungtvannet, var sådd i populærkulturen.

Beslutningen fra 1934 om å gå i gang med produksjon av stoffet deuteriumoksid skyldtes lave kostnader rundt tungtvannsproduksjonen. I likhet med vanlig vann besto tungtvann av to vannstoffatomer og et surstoffatom. I tungtvannet var imidlertid vannstoffet av en spesielt tung type, derav navnet. [56]

Vemork ble det første stedet i verden der tungtvannsproduksjonen nådde industriell kapasitet. Optimistiske anslag anslo en produksjonskapasitet på opp til 22 kilo per døgn, fordi man kunne benytte produksjonsfasilitene som allerede fantes på elektrolyseanlegget. Men i praksis var produksjonen de første årene aldri i nærheten av dette. [57] Hydros andre fordel i forhold til konkurrentene var tilgangen på billig strøm fra kraftverket, siden prosessen krevde store mengder energi. Utviklingen av denne produksjonsmetoden begynte med en eksentrisk forsker ved Universitetet i Oslo.
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Odd Hassel var en ung dosent ved Universitetet i Oslo da han våren 1933 tok kontakt med ingeniør Antonius Foss, som var ansatt i Norsk Hydros forskningsavdeling. Hassel fortalte at han drev med oppfølging av Ureys oppdagelser, og ga et muntlig forslag om at Hydro skulle begynne med produksjon av deuterium. Hassel var albino, noe som gjorde at øynene hadde problemer med lys. Utdanningen hadde han fått utenfor Norge. Han hadde vært i Italia, Frankrike og Tyskland –der han til slutt bestemte seg for en karriere innenfor kjemien. I 1924 leverte han en doktorgradsavhandling ved det tyske Kaiser Wilhelm Institute (KWI). [58] Det var dette instituttet som senere skulle bli viktig i tyskernes jakt på tungtvannet.

Dosenten i skyggene kunne være bitende sarkastisk med folk han ikke likte. Samtidig ble han også lett fornærmet. Hassel var en vanskelig person å forholde seg til, men alltid snill og hjelpsom mot folk som var lojale. [59] Hassel fikk avslag på sin idé fra Norsk Hydro, men lot seg ikke stoppe. Den sta og målrettede forskeren gikk i gang med konsentrering av tungtvann i Geologisk Museums bygg på Tøyen i Oslo. Instrumentet han brukte under eksperimentene, hadde han laget selv. Luten han brukte, ble først levert fra elektrolysebedriften DENOFA i Fredrikstad. Senere fikk han også leveranser fra Hydro. Om iveren var til stede, uteble de store resultatene av eksperimentene på Geologisk Museum. I august 1933 endret imidlertid Hydro syn. De ville la Hassel bruke en elektrolysecelle likevel. [60]

Cellen var konstruert av den 29 år gamle kjemiingeniøren Jomar Brun. Hassel gikk i gang med eksperimentene høsten 1933, men forsøkene hans tok lang tid. De ga heller ikke de resultatene som Hydro hadde håpet på. Eksperimentene til Hassel tok så lang tid at han ble forbigått av Karl Friedrich Bonhoeffer –en gammel studiekamerat fra KWI i Berlin. [61] Alt i mai 1933 ba den tyske forskeren Hydro om å levere lutprøver. [62] Eksperimentene med det nyoppdagede tungtvannet var i gang både i Norge og Tyskland.

Det som hadde fått Hydro til å endre mening angående tungtvannsproduksjon, var ikke eksperimentene til Hassel. Det var en tysk forespørsel om lut, fra Ernst Hochheim i I.G. Farbenindustrie. Det tyske konsernet hadde siden slutten av 1927 hatt en overenskomst med Norsk Hydro som ga det norske selskapet lisens på framstilling av ammoniakk og ulike nitrogenprodukter. Samtidig skulle I.G. Farbenindustrie også stå for salget av begge selskapenes produkter, samt en utveksling av aksjer. Dette medførte at det tyske selskapet fikk hånd om 25 prosent av Norsk Hydros aksjekapital. Kontraktstiden ble satt til 25 år. På Rjukan ble det Jomar Brun som tok opp tråden fra Hassel og skulle utvikle en industriell produksjon av tungtvann. Det samme gjorde Leif Tronstad.

Jomar Brun oppfattet den tyske forespørselen som påfallende og diskuterte den med sin gamle studiekamerat Tronstad på sensommeren 1933. Da jobbet Tronstad alt som konsulent for Norsk Hydro. Samarbeidet mellom Brun og Tronstad om tungtvannet skulle vare i mange år framover. Tronstad ble en pådriver for produksjonen. Han var en relativt ung konsulent som hadde utdanning fra NTH og videreutdanning fra Tyskland, i tillegg til et studieopphold i Cambridge, der han virket som gjesteforsker i 1931–32. Året etter ble Tronstad leid inn som konsulent for den nye produksjonssatsingen til Hydro. Selskapet så en potensiell ny inntektskilde. Fordelene med anlegget var åpenbare, som Jomar Brun hadde uttrykt det i brev til selskapets hovedkontor i august og september 1933:

Da vi godt kan tenke oss at tungt vand eller forbindelser indeholdende tungt vandstof kan få teknisk eller terapeutisk anvendelse, mener vi at man bør være forsigtig med at utlevere opplysninger om vår elektrolyts indhold av tungt vand, så meget mer som vårt elektrolyseanlegg på Vemork –ved siden av det store japanske vendelektrolyseanlegg «Chosen Chisso Hirio» i Korea –sandsynligvis er den største kilde man for tiden har for eventuel fremstilling av tungt vand, eller forbindelser indeholdende tungt vandstof. [63]



Tronstad og Brun var også kjent med forsøk som ble gjort av amerikanerne Lewis og MacDonald på denne tiden. De to bestemte at Tronstad skulle kontakte Hydro med forslag om gå i gang med kommersiell framstilling av tungtvann. Vannprøver fra elektrolyseanlegget bekreftet at det foregikk en merkbar oppkonsentrering av tungtvann i elektrolyserørene. [64]

Senhøstes 1933 startet man oppkonsentreringsforsøkene med vann destillert av luten fra elektrolyserørene. Det ble ingen suksess. Gjennombruddet kom i 1934. Brun og Tronstad fant ut at bløtt stål, som elektrodene i hydrogenfabrikken var laget av, var det stoffet som ga best oppkonsentrering. [65] I mai 1934 publiserte de en vitenskapelig artikkel i Zeitschrift für Electrochemie om de innledende forsøkene. [66]

Hydros årsberetning for driftsåret 1934–35 oppsummerte:

I vor store vandstoffabrik på Rjukan har vi i det forløpne driftsaar –uten nevneverdige utgifter til nyinstallationer –paabegynt produktionen av tung vand, der som bekjent foreløpig kun anvendes til vitenskabelige eksperimenter. Vi har allerede kunnet sælge mindre partier lavkoncentrert tungt vand og regner med om et par maaneder at kunne levere produktet koncentrert til 98/100%. [67]



I 1936 ble det produsert totalt 40 kg, mens man to år senere fordoblet produksjonen. Salgsprisen i starten var ganske høy. Tungtvannet ble først solgt for 10 kroner grammet, men ble etter hvert redusert slik at man sikret tilgjengelighet for forskere rundt om i verden. Både nobelprisvinner Urey og Hydros generaldirektør Axel Aubert mente at tungtvannet først og fremst ville få betydning på det biokjemiske området. Andre mente det ville få betydning innenfor kreftforskningen. Tungtvannet skulle bli en helbredende kraft, ikke en vei til ødeleggelse, som H.G. Wells hadde diktet om. Den lave prisen hadde effekt: Mange vitenskapelige artikler med tungtvann og deuteronforbindelser ble skrevet i perioden 1934–39. [68]

I denne perioden ble også produksjonsanleggets effektivitet gradvis forbedret, med Tronstad som vitenskapelig konsulent. Produksjonen tok imidlertid ikke av, verken i mengde eller inntjening. Ved inngangen til 1939 lå den på ca. 0,28 kilo i døgnet. Tungtvannet var ikke mer enn et lite biprodukt på Norsk Hydros anlegg på Vemork. Sommeren 1939 ble produksjonen stanset og høykonsentreringsanlegget utkoblet på grunn av revisjon og lite salg. Etterspørselen var heller ikke stor etter revisjonen, og det ble ikke startet ny produksjon før den 29. januar 1940. Forskningen rundt tungtvann og kjernekraft fortsatte imidlertid rundt omkring i verden, med helt andre mål enn kreftforskning.

*





I starten på 1934 oppdaget det franske ekteparet Jean Frédéric Joliot og Irène Joliot-Curie kunstig radioaktivitet. For dette fikk de Nobelprisen året etter. I oktober samme år fant italieneren Enrico Fermi, som senere skulle bli en sentral deltaker i amerikanernes Manhattan-prosjekt, ut hvordan man skulle redusere hastigheten på nøytroner. Denne nøkkelen til atomenergien var ennå ukjent. [69]

Franskmennene arbeidet videre. Sammen med Joliot klarte forskerne Lew Kowarski og Hans Halban å splitte en uraniumkjerne i 1939. Etter å ha kommet over funnene ved en inkurie uttrykte den amerikanske forskeren Leo Szilard en uro overfor sine franske kolleger. Dette var veien til en atombombe. Artikkelen ble trykt i tidsskriftet Nature den 18. mars, men amerikanske vitenskapsfolk forsøkte å få artikkelen stoppet. Szilard var urolig for at tyske forskere kunne dra nytte av de franske gjennombruddene. Joliot og hans forskergruppe var villige til å inngå kompromiss. Den teoretiske veien til atomvåpen ble tonet ned. I stedet var hovedfokus at funnene kunne bli brukt i en kontrollert kjernefysisk reaksjon for kraftproduksjon. [70] Men hvordan ville så de tyske forskerne forstå dette?

På samme tid gikk den tyske forskningen framover. Den 29. april 1939 kalte det tyske kulturministeriet inn til et møte. I ministeriets lokale på Unter den Linden i Berlin møttes en rekke tyske kjernefysikere. Som et resultat av møtet kom man fram til at man skulle etablere det man kalte Uraniumverein –Uraniumforeningen. Denne foreningen skulle ikke komme til å operere samlet, men rundt omkring i ulike laboratorier, i byer som Leipzig, Berlin, Heidelberg og Hamburg. Det er antatt at oppdelingen skyldtes uenigheter om den tekniske tilnærmingen, målsetting og til en viss grad ideologiske doktriner. [71]

Den tyske vitenskapsmannen Otto Hahn hadde alt året før kommet med en artikkel om kjernefysisk fisjon. På slutten av 1938 publiserte han et dokument i det tyske vitenskapelige magasinet Naturwissenschaften sammen med kollega Fritz Strassmann. Siden det pågikk en konkurranse med andre forskere, var det viktig å få publisert resultatet så fort som mulig. På tiden de sendte artikkelen, som inneholdt noen relativt vage konklusjoner, visste ikke Hahn og Stassmann at de hadde klart å spalte atomer. [72] Artikkelen vakte oppsikt også andre steder enn i forskningsmiljøene, ikke minst hos den engelske etterretningstjenesten SIS.

Utgiveren av Naturwissenschaften på Springer Verlag var Paul Rosbaud. Han var en ung fysiker fra Østerrike som jobbet som vitenskapelig rådgiver for forlaget. Rosbaud hadde imidlertid også en annen rolle. Han var selv katolikk, men hadde en jødisk kone, og var aktivt involvert i å få jøder ut fra Tyskland. Det var i forbindelse med dette arbeidet at han hadde kommet i kontakt med den engelske etterretningsorganisasjonen SIS. [73] Hans kontakt med SIS gikk gjennom stasjonssjefen i Berlin, Frank Foley. [74] Det var Rosbaud som klarte å få artikkelen om funnene til Hahn og Strassmann på trykk. Dette skulle bli den sist publiserte artikkelen om tilstanden i den tyske atomforskningen.

Men fram til dette hadde det vært mulig å følge med på de kjernefysiske forskningsfrontene i ulike land. Man visste godt hva motstanderen visste. Nettopp dette forholdet skulle synliggjøres i et hemmelig engelsk memorandum fra april 1940. Men før det hadde etterretningsarbeidet omkring kjernefysiske spørsmål og tungtvann tatt et langt steg videre. Rosbaud fortsatte å gi Foley informasjon om hva som skjedde på tysk side etter artikkelen i Naturwissenschaften. Men det skulle ikke vare lenge. Stasjonssjefen hadde tidligere hjulpet Rosbaud med å møte engelske vitenskapsmenn for å utveksle informasjon. Bare få måneder etter at tyskerne hadde etablert Uraniumverein, gikk Tyskland til angrep på Polen. Andre verdenskrig var begynt. Sammen med resten av ambassadepersonellet måtte Foley forlate Berlin.

*



Etter krigsutbruddet var det franskmennene som tok føringen i å hindre tyskerne tilgang til tungtvannet. I januar 1940 hadde produksjonen på Vemork så vidt kommet i gang etter stansen sommeren 1939. Årsaken var indikasjoner på at flere krigførende land var interesserte i tungtvann. Fra Hydros side klarte man ikke å finne ut hva disse forsendelsene skulle brukes til. Jomar Brun fikk private brev fra direktør Nicolay Stephansen ved hovedkontoret til Hydro. Interessentene ville ikke fortelle hva produktet skulle brukes til. Brun fikk også spørsmål om han visste noe om nye måter produktet kunne anvendes på. Ingeniøren visste heller ikke hva som var under utvikling. Han antydet i sitt svar at det kunne bli brukt i forsøk med bakteriekulturer. Brun trodde på den tiden at tungtvannet kunne bli brukt i en form for bakteriologisk krigføring. Ingen i Norsk Hydro så noen forbindelse med atomforskningen. [75]

Den 3. februar fikk Brun et nytt brev fra Stephansen. Brun skulle nå utarbeide planer for utvidelse av tungtvannsanlegget til en kapasitet på ca. 1,5 kilo i døgnet. Denne planleggingen skulle holdes hemmelig, også for direktøren på Rjukan. [76] En knapp måned senere fikk Brun en ny ordre fra direktør Nilsen. Han skulle emballere hele tungtvannsbeholdningen og sende den til Oslo. Beholdningen var på ca. 185 kilo. Igjen skulle det hemmeligholdes.

At agenter fra en fremmed makt ventet på beholdningen i Oslo, var ukjent for Brun. Den 4. mars 1940 gikk den franske løytnanten Jacques Allier av toget på Østbanestasjonen i Oslo. Han kom fra Stockholm. Offisielt jobbet han for den franske Banque de Paris et des Pays-Bas, banken som kontrollerte de franske eiendelene i Norsk Hydro. Stillingen som bankmann var imidlertid et dekke for hans virkelige oppdrag. Allier var også agent i den franske etterretningstjenesten Deuxième Bureau. I passet brukte han sin mors pikenavn Freiss. Han hadde kommet til Oslo med et oppdrag av høyeste betydning, nemlig å få resten av tungtvannsbeholdningen ut av Norge. Men Allier var ikke den eneste agenten i Oslo på denne tiden. I kulissene lurte det tyske Abwehr.

Måneden før hadde Allier hatt et møte med Frederic Joliot på Hôtel Majestic i Paris. Ansvarlig for møtet var den franske rustningsministeren Dautry, som hadde med seg sin stabssjef Jean Bichelonne. Ministeren understreket hvor viktig tungtvann var i rustningskappløpet. Joliot ga de tekniske detaljene rundt forskningen. Agenten hadde også opplysninger. I januar hadde sjefen for den juridiske avdelingen i Norsk Hydro vært i Paris på forretningsreise. Han hadde informert Allier om at tyskerne plutselig hadde vist ny interesse angående kjøp av tungtvann. Allier fikk ordre om å forhandle fram et lån av tungtvannet Norsk Hydro hadde på lager, i beste fall hele beholdningen.

Det var med det oppdraget han ankom Oslo 4. mars. [77] De franske agentene hadde forberedt seg godt. De hadde med seg metallflasker av et materiale som ikke skulle skade tungtvannet under transport. Allier dro fra Østbanen til den franske delegasjonen. Med seg hadde han et kredittbrev pålydende en og en halv millioner kroner, og et brev fra Daladier som ga ham fullmakt til å sikre en størst mulig del av «materialet som er objektet for dette oppdraget». [78]

Selv om Alliers oppdrag var strengt hemmelig, hadde hans kolleger i signaletterretningen fanget opp et tysk telegram til to agenter i Norge. Ifølge meldingen skulle Abwehrs menn holde utkikk etter en fransk agent som reiste under navnet Freiss. Allier kom seg trygt til Stockholm, hvor han kontaktet tre andre agenter. De fikk beskjed om å avvente inntil Allier igjen kontaktet dem. Han dro så til Oslo, og oppsøkte Norsk Hydros generaldirektør Aubert på kontoret i Solligate 7 i Oslo.

Da Allier ankom kontoret, var han fremdeles usikker på om det var mulig å få til en avtale. I Frankrike hadde man en stund tvilt på hvilken side generaldirektøren ville lande på, siden han hadde vært arkitekten bak avtalen med I.G. Farben litt over et tiår tidligere. Det var ikke bare franskmennene som var urolige for posisjonen til Hydros generaldirektør. På en annen forretningsreise spurte britene en høytstående Hydro-ansatt hvor sjefens lojalitet egentlig lå. Nordmannen fastslo umiddelbart at Aubert hadde landet på den allierte siden. Generaldirektøren ville gjøre sitt ytterste for at det lagrede tungtvannet ville komme franskmennene i hende.

Kanskje overdrev de allierte bekymringene? De samlede tyske aksjene i Norsk Hydro utgjorde ikke mer enn 12,5 prosent. I styret hadde tyskerne bare én representant. Men Allier var urolig fordi I.G. Farben hadde nektet å opplyse om hva de skulle bruke den plutselige bestillingen av tungtvann til. Til franskmannens lettelse sto Aubert fram som en mann som var knyttet til den allierte saken, selv om Norge offisielt var nøytralt. En avtale begynte å ta form.

Sammen med Hydros generalsekretær Christian W. Garben dro Allier til Rjukan neste dag. Deres ankomst var ikke varslet. Aubert kom dagen etter, også han uten forvarsel. Forhandlingene fortsatte, og ble fullført den 9. mars i Oslo. Resultatet var mer enn franskmennene kunne ha håpet på: De skulle få låne de 185 kiloene med tungtvann så lenge krigen varte. I tillegg forsikret Aubert Allier om at Frankrike ville få prioritet på de mengder tungtvann som skulle produseres i nærmeste framtid. [79]

For franskmennene var dette et klarsignal til å begynne neste fase: å få tungtvannet ut av Norge. Allier var klar over at den tyske etterretningen Abwehr var på sporet. På Rjukan fikk Jomar Brun oppdraget med å pakke ned beholdningen, som ble helt ned i 26 femliterskanner. Kannene hadde blitt laget av en lokal sveisebedrift i Rjukan etter Joliots spesifikasjoner. Utsendingen ble gjort i to faser. Nærmere 100 liter ble kjørt over Vestfjorddalen med en av Hydros biler. Ruta gikk via Notodden og Drammen før Brun kom fram til Oslo. Dagen etter ble de losset inn i et hus som tilhørte den franske ambassaden. Nervene var i høyspenn. Huset ved siden tilhørte nemlig Abwehr, og lysene brant der natten igjennom.

10. mars kom resten av Alliers lag fra Stockholm. De ante ingenting om innholdet i kannene de skulle frakte ut. Laget besto av tre mann fra den franske etterretningen. Kaptein Jean Muller var offiser i hæren. Løytnant Fernand Mosse hadde bakgrunn som professor i germanistikk ved Sorbonne. Reserveoffiseren Jehan Knall-Demars jobbet i Compagnies des Wagons-Lits, et internasjonalt reise-, logistikk- og hotellselskap som blant annet forsynte Orientekspressen med sovevogner. Franskmennene hadde alt skrinlagt noen spektakulære planer av frykt for å krenke den norske nøytraliteten. Man hadde syslet med tanken om å sende en ubåt inn i Oslofjorden. Det andre forslaget gikk på å sende en destroyer til Tønsberg. I stedet brukte de fly.

Om morgenen 12. mars kom Allier og Mosse til Fornebu lufthavn. På rullebanen utenfor sto to tyskproduserte Junker Ju 52. De to franske agentene booket åpent to billetter til Amsterdam. Tidligere hadde de booket billetter under falske navn på en rute til Skottland. Mens de to gikk mot Amsterdam-flyet, kom Knall-Demars i en drosje til avgangshallen. I drosjen lå koffertene med tungtvannet. Etter å ha laget litt bråk fikk drosjen tillatelse til å kjøre inn på rullebanen. Drosjen parkerte mellom de to flyene og ute av syne fra avgangshallen. De tre fikk lesset koffertene hurtig om bord i Skottland-flyet. Med seg hadde de halvparten av tungtvannet. Allier og Mosse hev seg inn på flyet i det øyeblikket dørene var i ferd med å stenges. Flyet til Amsterdam tok av først. Noen minutter etterpå takset det andre flyet med de to franske agentene om bord ut.

Flyet til Amsterdam ble tvunget ned av et fly fra Luftwaffe, og måtte lande i Hamburg. Der fant tyskerne som ventet en trekasse, men da den ble åpnet, lå det ikke annet enn steiner der. Etterretningskuppet var et faktum. [80] Det kan virke som om operasjonen var et samarbeid mellom Frankrike og England. Da de to agentene kom velberget til Skottland, ble de ikke stoppet i tollen. De ble heller ikke avhørt av myndighetene selv om man var i krig. Det har blitt spekulert i at Frank Foley fra MI6 hadde gjort de nødvendige klareringene for det franske teamet på Fornebu. [81] Dagen etter kom Knall-Demars og Muller til Edinburgh med resten av partiet. Det ble så fraktet via London til Paris. 16. mars kvitterte Joliot at han hadde mottatt tungtvannet. Det skulle nå forbli trygt låst inne i kjelleren på Collège de France.

Oppdraget hadde vært en komplett suksess. Tysk atomforskning hadde fått et tilbakeslag. Samtidig kunne franskmennene nå øke sin innstats i kappløpet mot atomenergien. I slutten av mars dukket Mosse igjen opp i Oslo. Han hadde med seg to brev til Aubert. I det første takket den franske regjeringen for et fremragende samarbeid. I det andre var det en henstilling om at eventuelt resterende tungtvann skulle ødelegges ved en eventuell tysk invasjon av Norge. Visste franskmennene på denne tiden hva som var under planlegging i Tyskland? Eller holdt de bare alle muligheter åpne?

En annen fra Alliers etterretning dukket opp i Oslo den 8. april. Denne gangen var det Muller som skulle kontakte Aubert med et brev fra den franske regjeringen. Muller kom sent på kvelden og valgte derfor å gå til sengs. Neste morgen fant han den franske legasjonens bygninger tomme. Han prøvde å ringe Aubert, men fikk ikke svar. Han fant fort ut hva som hadde skjedd. Tyskerne hadde angrepet Norge om morgenen. Invasjonen var begynt.

4. mai besatte tyske styrker Rjukan. De hadde nå kontroll over anlegget, men ingen visste da hvilke planer tyskerne hadde med fabrikken. Kampene i Norge pågikk fortsatt rundt Narvik i Nord-Norge. Men tyskerne hadde ikke latt drømmen om tungtvannet glippe. Etter etterretningsfadesen i Oslo fortsatte jakten på tungtvannet. Hele beholdningen var nå samlet i Frankrike. Klokka fem om morgenen, 10. mai 1940, bare dager etter at Rjukan ble okkupert, rullet forpartiet av en tysk styrke på to millioner mann over grensen til Nederland, Belgia og Luxembourg. Målet var å okkupere Frankrike.

Franskmennene hadde vunnet en taktisk etterretningsseier og fått kontroll på tungtvannet knapt to måneder tidligere. Nå sto beholdningen på 185 kilo igjen i fare for å falle i tyskernes hender. Det var ingen grunn til å tro at den tyske interessen for tungtvannet var mindre nå enn den hadde vært i januar. Med invasjonen i Vest-Europa var kampen om tungtvannet kommet inn i en ny fase. Tyskerne kontrollerte Rjukan, og var på jakt etter partiet i Frankrike. 16. mai ringte rustningsminister Dautry til Joliot. Samtalen var av en svært alvorlig karakter. [82]
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I månedsskiftet mellom mars og april 1940 hadde to forskere som arbeidet i England, skrevet et memorandum som ble levert til den australske kjernefysikeren Mark Oliphant. Forskerne Otto Frisch og Rudolf Peierls beskrev den teoretiske muligheten for å konstruere en superbombe som bruker energien gjemt i atomkjerner. For å lage en slik bombe var man imidlertid avhengig av store mengder uranium-235. Det mest alvorlige ankepunktet i memorandumet var et punkt som omtalte Tyskland.

Vi har ingen informasjon som indikerer at andre vitenskapsmenn har tenkt på den samme ideen, men siden alle data som bærer vår teori har blitt publisert, er det ganske sannsynlig at Tyskland faktisk produserer et slikt våpen. [83]



Oliphant var medlem av en komité kalt MAUD, som i praksis var det engelske atomprogrammet. Samtidig hadde de nettopp fått greie på at franskmennene hadde klart å smugle ut partiet med tungtvann som var i Norge. Da den franske rustningsministeren ringte vitenskapsmannen Joliot den 16. mai, var den tyske blitzkrigen i vest godt i gang. Man antok at tyskerne igjen var på sporet av det utsmuglede tungtvannspartiet. Det hastet med å bringe dette i sikkerhet.

Etter at man først flyttet partiet rundt om i Frankrike, fant man til slutt en rute ut. Joliots to forskningskolleger Hans Halban og Lew Kowarski fikk med hjelp fra engelsk etterretning, deriblant Frank Foley, smuglet ut partiet om bord på båten «Broompark» som lå i Bordeaux. 21. juni 1940 ankom båten Southampton med tungtvannet. [84] De allierte etterretningstjenestene hadde nok en gang klart å holde tyskerne unna partiet, og hadde nå tilsynelatende vunnet den første kampen om tungtvannet. Det viste seg å være en kortsiktig seier for de allierte.

Mot slutten av 1940 kom den tyske ordren om at tungtvannsproduksjonen på Vemork skulle økes. Tronstad og Brun hadde grublet på de tyske hensiktene med stoffet. De hadde ikke kommet fram til et entydig svar.

*



Leif Tronstad var i sikkerhet i Sverige, men nye oppdrag ventet. 19. oktober 1941 satte han seg i et fly. Flyet tok av fra Bromma-flyplassen utenfor Stockholm etter mørkets frambrudd og fløy høyt med lysene slukket. Tronstad fikk utdelt en fallskjerm, selv om han ikke hadde trening i hvordan den skulle brukes. Passasjerene fikk også utdelt surstoffmasker. Normalt skulle turen ta fire timer, men sterk kuling fra vest gjorde at flytiden ble nesten doblet. Vinden gjorde landingen vanskelig, og de måtte omdirigeres til Aberdeen før de endelig landet. Tronstad var nå kommet over til England, men hans endelige oppgave etter flukten var langt fra klar. [85]

Samme dag som Tronstad forlot Sverige, hadde SIS-agenten Edgar Nielsen sendt et telegram til SOE i London:

Vi har mottatt en rapport fra en glimrende kilde om at Norsk Hydro på Rjukan gjør sitt ytterste for å produsere tungtvann… Angivelig er alle andre aktiviteter nedprioritert til fordel for produksjon av tungtvann, som umiddelbart blir eksportert til Tyskland. [86]



Den pålitelige kilden var utvilsomt Leif Tronstad. Akkurat hva han og Nielsen hadde diskutert, framkom ikke av den korte meldingen. Etter at han kom fram til England, ble Tronstad etter kort tid sendt på et offiserskurs i Dumfries i Skottland. [87] Mens han var i Cavenbridge Camp, ble han kalt inn til et møte i London. En av dem han møtte i hovedstaden, var R.V. Jones –mannen som hadde fått telegram fra Skylark B om at blod var tykkere enn tungtvann. Det ble raskt klart at tungtvannsspørsmålet handlet om noe annet enn engelsk industri og ICI. Med dette møtet var grunnlaget for et samarbeid mellom Tronstad og britene om tungtvannsspørsmålet lagt. Det skulle ikke gå lang tid før en engelsk plan for angrep på Vemork ble skissert opp, uten Tronstads hjelp.

Utkastet var datert 20. desember 1941. Ifølge denne planen skulle man kople to miner sammen med en kabel. Én mine skulle sprenge bort sikkerhetsgitteret ovenfor vanninntaket til kraftstasjonen. Den andre skulle flyte på slep etter den første, og føres nedover rørgata med strømmen etter at sikkerhetsnettet var ødelagt. Via en timer skulle den sprenge generatoren til kraftstasjonen. [88] Etter planen skulle disse minene bli sluppet med fly.

Samtidig var britene i gang med planleggingen av operasjon Clairvoyant. Da Einar Skinnarland hoppet ut over Norge 28. mars, eksisterte operasjonen ennå bare på papiret, og hadde vært tatt opp flere ganger i det engelske krigskabinettet. Tilfeldighetene ville det imidlertid slik at disse vidløftige planene snart gikk i glemmeboka.

Einar Skinnarland hadde nettopp landet i Norge. I neste månefase skulle han få følge av fire mann. Disse fire var alt i gang med trening da Skinnarland ble sendt hjem. Som Skinnarland hadde gruppa fått kodenavnet Grouse. De skulle operere i området rundt Rjukan.
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